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HÚSVÉT 5. VASÁRNAPJA                         C év             1– 4 oldal 

 

Olv.: ApCsel 14,21b-27 – Jel 21,1-5a – Jn 13,31-33a34-35 

Az új parancsolat 
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! A falusi emberek mondják, ha esik az eső, az állatok tető alá vonulnak. 
Falusi papok hangoztatták: örülnek, ha esik az eső, mert az eső behozza a templomba az 
embereket. A városi emberek másképpen gondolkodnak. Ma láttam, nagyon esik az eső, kicsit 
meg is ijedtem. A városi embert inkább elijeszti az eső, a helyett, hogy Istenhez menekülne! 
 

Mi most itt vagyunk és Isten segítségét kérjük, mert küldetésünk van! Jézus Krisztus az 
Istenre hivatkozva elküldi az apostolokat és elküld minden keresztény embert az idők 
végezetéig. Az isteni szeretetre kell gondolni, amit átadhatunk egymásnak, átadhatunk az 
embereknek. Ez nem választásra készülő emberek buzgólkodása, küldetés! Elvinni minden 
embernek azt, amire szüksége van. Boldog az, aki ezt felismeri, mert új életre születik! El kell 

gondolkodnunk: mennyi erőnk van ennek az új életnek a megjelenítéséhez? 

 

A mai vasárnap üzenete: az új élet üzenete! 

 

A szentmisét Teréz nővér testvéreiért, két idős emberért ajánljuk fel! Nagycsaládról van szó, 
jut belőlük mindenhova. Vannak közöttük műszaki szakemberek, van orvos, tanár, két pap, 
két apáca, a tizenegy testvérből jutott. Teréz nővérrel együtt örömmel imádkozunk a még élő 
két testvéréért! Itt Isten közelében az új élet ígéretével szívünkben tartsunk önvizsgálatot 
küldetésünk fölött és tartsunk bűnbánatot. 
 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! A kereszténység lényege nem egy tan, hanem egy Személy! Egy Személy 
van a kereszténység középpontjában! A keresztény üzenetet egy Személyhez kötjük, akinek a 
léte, a sorsa, a műve meghatározta és - én hiszek abban - az idők végezetéig meghatározza a 
világ sorsát! Jézus Krisztus személye, példája és az általa megalapított keresztény közösség, - 
nevezzük így, az Egyház - nem hagyható ki! A világ nem tudja kikerülni ezt a közösséget, 
amelyben megjelenik Isten hatalma!  

 

Jézus egy titkot osztott meg velünk, 
Isten titkát, a világ titkát és a keresztény élet titkát! 

 

Erről az addig élő embereknek gondolata sem volt. Bölcsek voltak, nagy gondolatok voltak, 
de Isten titkát Jézus nélkül ember nem tudja megközelíteni! Márpedig ebből a titokból élünk! 
A mai vasárnap ezt a titkot mélyíti el bennünk. Ez a titok nagyon is aktuális, mert a mi 
világunkban – leszűkítem Európára, a Kárpát-medencére – az embereknek ritmuszavara van. 

Amikor Jézus az Isten titkába be akar bennünket vezetni, akkor arra akar minket rávenni, 
hogy ebben a világban éljünk, - Isten ajándéka - de ne ennek a világnak éljünk, mert ennek a 
világnak hatalma, ereje gyanús, sajátosak a céljai!  Isten nélkül ez a világ elnyeli az embert! 
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Alkalmazkodjatok  
Amikor Jézus erről a titokról beszél, akkor azt mondja: alkalmazkodjatok! Alkalmazkodjatok 
gondolataitokban az Isten gondolataihoz! Alkalmazkodjon életetek az isteni élethez, - talán 
így mondható - vegye fel a ti emberi életetek az Isten ritmusát! Nem véletlen, hogy Jézus 
ezzel a képi gondolattal állt a világ elé. A XXI. században is erőtlenségünk tudatában 
állapítjuk meg, hogy a ritmuszavarok mekkora problémát okoznak. 
 

A napokban nem voltam Magyarországon és egy fájdalmas hír érkezett hozzám a 
kórházból. Egy kedves emberről van szó, akinek a pulzusa 170 lett. Összeszaladtak az 
orvosok, mi ez a zavar? Ritmusprobléma! Mi az oka? Ritmuszavarok vannak 
Európában! Elvétettük az isteni élet ritmusát!  

 

Németországban voltam egy keresztény konferencián. Mindenről szó volt, egyről nem, 
mi van ma, holnap mi lesz Európában, Németországban? Úgy konferenciáztunk, mint 
akiknek tökéletes jövőképünk van! Kétségbeesve roskadtam magamba! A keresztény 
üzenetnek ennyire nincs köze a világhoz? Egy hét múlva választás lesz! 

 

 

A keresztény örökség  
Jézus a mai vasárnapon egyértelmű választ ad mindegyikünknek! A világ sorsa Isten titkába 
torkollik! Isten titka a keresztény emberek által jelenik meg a világban! Jelen van? Mi 
állandóan megállapításokat teszünk, helyzeteket állapítunk meg, megoldásokat keresünk, 
jövőképpel foglalkozunk, ez kötelessége az embernek. De ma Európában értékválság van a mi 
keresztény gondolkodásunk szerint! Oly sokszor halljuk, hogy mit is jelent ez a keresztény 
örökség. Most nem óhajtom felsorolni azokat a megállapításokat, amik a keresztény örökséget 
akarják megjeleníteni, de ami a legfontosabb örökség, azt elfelejtettük itt is, mi is.  
 

A keresztény örökség az, amit ma Jézus mond: Új világot adok nektek!  
Az új világnak egyetlen feltétele és a keresztény örökség ebben fogalmazható meg: 

 

Szeressétek egymást, ahogy én szerettelek titeket! Ez a keresztény örökség! 

E nélkül az új parancs nélkül nincs kereszténység! 

 

A keresztény örökség az, hogy az Isten szeretete élteti a világot! 

Az Isten szeretete jeleníti meg a világban az emberekkel való kapcsolatunkat! 

 

Még a bibliai tudósok is foglalkoznak ezzel a kérdéssel, – nem most, évszázadok óta – hogy 

Jézus miért hirdet új parancsot? Ez a parancs létezett a zsidó gondolkodásban: Szeresd 
Uradat, Istenedet teljes szívedből, teljes lelkedből, minden erődből. – vallották a zsidók - és 
szeresd felebarátodat, mint önmagadat! Csakhogy ebben a megfogalmazásban egy nagy 
veszély rejtőzködik.  

 

Szeretem az Istent, szeretem az embert! Mi köze van a kettőnek egymáshoz? 

 

Hányszor hallottuk a dekadens – bomló, hanyatló - európai kereszténység elmúlt két-három 
évszázadában, de legfőképpen a XX. évszázadban: Krisztus igen, keresztény közösség nem! 

 

Tegnap vidéken jártam és egy esküvő szomszédságába kerületem véletlenül. Egy 
temetőben voltam, ahol egy nagy templom is van. Régen a templomot körülvették az 
elhunytak maradványai, mert ez is kifejezte, hogy Isten titkában élők és holtak 
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összetartoznak. Ott az egyik sírnál megálltam, hogy annál a sírnál imádkozzam, ezért 
mentem oda. Akkor, ahogy vonultak el az esküvős emberek, az egyik asszony mondja 
a másiknak: – nem akartam hallani, de oly hangosan beszéltek – nálatok mikor lesz 
esküvő? Ó, már volt megkérése a lánynak, azóta együtt élnek, azt mondják, nekik ez 
így jó. Mit tehetek? – mondta az az asszony.  

Ott az emberi csontok fölött egy új világ hangja: Mit tehet az ember?  
 

Az istenszeretet mércéje az emberszeretet  
Ez az új parancs azt az újdonságot jeleníti meg, hogy istenszeretet és emberszeretet 
összetartozik! Nem játszható ki egyik a másik ellenében! Amint Engem szeret az Atya – 

mondja Jézus – úgy szeretlek én is titeket! Menjetek el és szeressétek egymást, ahogy Én 
szerettelek titeket! Értjük a gondolat élét! Ahogy Isten szeret engem, Én úgy szeretlek titeket! 
Menjetek el és ti is így szeressétek egymást.  
 

Mi az újdonság? Az istenszeretet mércéje az emberszeretet Nincs istenszeretet emberszeretet 
nélkül! Az emberszeretet igazolja az Isten szeretetét bennünk! Jézus szinte könyörög, amikor 
mondja, hogy Én és az Atya egy vagyunk és az emberek szinte elfordulnak. Néha az ember 
úgy gondolja, mondja itt az Igét az embereknek… Hány templomban van igehirdetés. A 
nyugati világban már egy kicsit ez is más. Vannak olyan közösségek, ahol ha van igehirdetés, 
azt külön meg kell fizetni a híveknek. Dekadencia! - / kulturális bomlás / Jézus is szinte 
megtapasztalta azt, hogy mondja az igazságot és mégis elfordulnak tőle is. Akkor Jézus a 
következővel folytatja: Legalább a tetteimért higgyetek!  
 

Az istenszeretet mércéje az emberszeretet!  
Amilyen az emberszeretetünk, olyan az istenszeretetünk!  
Az istenszeretet normája, Jézus szeretete irántunk!  
 

Ahogy Jézus szeret bennünket, olyan az Isten szeretete!  
A keresztény élet lényege: Szeressétek egymást, ahogy Én szerettelek titeket!  
Csak akkor tudjuk egymást szeretni, ha Isten szeretete bennünk van! 

 

Nem fillantrópiáról – jótékonykodó emberszeretetről - van szó. Itt ütközünk mindig a 
jótékonykodó emberek gondolkodásával. Örülünk annak, ha emberek jót tesznek egymásnak, 
de a keresztény életben az istenszeretete jelenik meg a másik ember iránti szeretetünkben. E 
nélkül az istenszeretet nélkül ez nem megy!  
 

E nélkül a bennünk lévő isteni szeretet nélkül nincs házasság!  
E nélkül a bennünk lévő isteni szeretet nélkül nincs keresztény család!  
E nélkül a bennünk lévő isteni szeretet nélkül nincs keresztény közösség! 

 

Házasodunk, ha házasodunk! Családban élünk, ha családban élünk! Keresztény közösséget 
emlegetünk, ha igaz! Mindennek a nagy kérdőjele: istenszeretetből indul-e ki minden? Új 
parancsot adok nektek: Szeressétek egymást, ahogy Én szerettelek titeket! Nagyon komolyan 
kell ezen elgondolkodnunk ma különösképpen, amikor a keresztény örökséget siratjuk. 
 

Valójában az istenszeretet hiánya jelenik meg ebben a panaszáradatban! Európa lemondott az 
Istenről, nélküle tervezi az életét! Következésképpen Európa keresztény örökségéről beszélni: 
jaj! Amikor Jézus elkezdi a küldetését, azt mondja: Változtassátok meg gondolkodásotokat, 
változtassátok meg életeteket! Alkalmazkodjatok az Isten ritmusához! Szeressétek egymást, 
ahogy Én szerettelek titeket! Higgyük el, ennél nagyobb ajándékot ember a másik embernek 



  2019. 05. 19. 

C 30 

4 

nem adhat! Ennél nagyobb ajándékot ember a világnak nem adhat! Az első keresztény 
közösségek vonzereje ebben volt: Nézzétek, hogy szeretik egymást! Föltűnő volt! Megjelent a 

világban a mi emberi szeretetünkben, emberi összetartozásunkban az Isten, az Isten szeretete! 

 

Most annyi kétség közepette vagyunk, olyan könnyen ítélkezünk. Ha hiány van, az a mi 
hiányunk! Ha hiány van a világban, akkor az az istenszeretet hiánya, amit csak az Istenben 
hívő emberek tudnak megmutatni! A sorsunkról van szó! Emberi kapcsolatunkról van szó, 
vagyis az emberi életünk értelméről van szó! Ez az Isten titka, hogy szeret minket! Ez Jézus 
titka, hogy elhozta nekünk a legnagyobb ajándékot, azt, hogy értünk van, azt, hogy velünk 
van! Az istenszeretete bennünk akkor van élően jelen, ha egymásért és egymással vagyunk 
nem szerződéses alapon, hanem mint akik valamit megsejtettek az élet titkából! 
 

Nálam nélkül, semmit sem tehettek! 

Néha a levegőben lógnak ezek a krisztusi mondatok! 

Ezeknek a mondatoknak igazolása a mai vasárnap üzenete!  
 

Isten velünk van! A jövőnk és a világ jövője is  
- Jézus tanítása szerint, Jézus a példájával ezt igazolta - 

a kezünkben van, nagy örökség! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Ezt a kicsit túldíszített miseruhát azért vettem föl, mert Indiában kaptam. 
egy sajátos közösségtől Thrissulban. Ez egy kétszázezres város Keralában. Kerala Indiának a 
keresztény része, ahol kb. harmincmillió ember él és azok száz százalékban keresztények!  
 

Ezt a ruhát Thrissulban kaptam. Thrissul kb. kétszázezer lakosú város, ahol kb. negyven 
templom van. A legnagyobb templom kicsit nagyobb, mint az Esztergomi Bazilika. Minden 

vasárnap az összes templom annyira tele van, hogy nem férnek el a templomokban. Ha az 
európai kereszténységet és az indiai kereszténységet egymásmellé tesszük, akkor, íme. Az 
üzenetet Európából vittük oda, sokra jutottak! Imádkozzunk! 
 

Mi Atyánk… 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Jézus azért a megváltó, mert olyan lehetőséget kínált föl az embereknek, 
ami a megmentés útja! Ez az új élet lehetősége! Lehet e nélkül is próbálkozni, látjuk, hogy a 
világ e nélkül mire ment és mire megy. Ez a mai vasárnap nagyon fontos üzenetet hordoz.  
 

Bársony Réka egy örömhírt szeretne elmondani! Először szeretné megköszönni külön Imre 
Atyának és a közösségnek, hogy ebben a közösségben nőhetett fel. Szeretné kérni imáinkat a 
további útjára, még szeptemberig találkozunk. Szeptemberben belép a Szalézi Rendbe 
szerzetes nővérnek. Még egyszer köszönök minden eddigi segítséget, támogatást! - 

Köszönjük szépen az örömhírt. Jut is marad is, öten vannak testvérek, egy papságra készül, 
Réka szerzetes nővér lesz, ifjúságneveléssel foglalkozik, marad három testvér, bízunk benne, 

hogy velük is valami jó történik!. Most a szentmise könyörgésével és az áldással megyünk el! 

 


